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Vánoční přání

Vážení spoluobčané!

Před několika dny se rozsvítily na náměstích a návsích vánoční stromy, které nám 
připomínají, že jsme vstoupili do adventu a tedy do závěru tohoto roku. V tomto před-
vánočním čase, který s sebou pro mnohé z nás přináší neopakovatelnou atmosféru, po-
ciťujeme potřebu více myslet na své blízké, více se věnovat své rodině. Završení tohoto 
času o vánočních svátcích je plné lásky a porozumění, které jiskří především v očích 
těch nejmenších u vánočního stromku na Štědrý večer. 

V těchto citově zjitřených chvílích jsme také otevřenější pomoci těm, kteří nemají 
takové štěstí jako my žít v klidu, míru a dostatku. Mysleme na ně a přispějme jim 
vlastním dílem třeba v Tříkrálové sbírce, která doprovází vánoční čas po Novém roce.

Dovolte mi, abych Vám popřál radostné prožití vánočních svátků a do nového roku 
2025 přeji všem pevné zdraví, hodně štěstí, lásky a spokojenosti.

Václav Petrus, starosta
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Vážený čtenáři, vzhledem k rozsáhlosti zápisu z jednání zastupitelstva města otisku-
jeme na tomto místě pouze výpis jednotlivých usnesení zastupitelstva. Celý zápis je 
zveřejněn na internetových stránkách města www.svihov.cz. Z důvodu dodržení záko-
na o ochraně osobních dat jsou jména občanů, o kterých zastupitelstvo jednalo, při zve-
řejnění začerněna. Úplný zápis bez provedených úprav je k nahlédnutí na Městském 
úřadě Švihov.

Zasedání č. 22 ze dne 22. 10. 2024
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje předložený program zasedání.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 187/Z22/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s dotací z programu podpory mlá-
dežnických spolků na rok 2024 pro SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Švihov 
ve výši 23 000 Kč.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 188/Z22/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s dotací z programu podpory spor-
tu na rok 2024 pro SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Švihov ve výši 45 000 Kč.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 189/Z22/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s dotací z Programu akce spolků 
na rok 2024 pro TJ Sokol Švihov v celkové výši 5 000 Kč (Zájezd na muzikál, Vá-
noční aranžování)
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 190/Z22/24 bylo schváleno.

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením dodatku smlouvy 
na zakázku „Rekonstrukce hřbitovního kostela sv. Jiljí – 1. etapa“ se zhotovite-
lem společnosti ZASTAPSO s. r. o., IČ 25224191, se sídlem Zavlekov 125, Kolinec 
na částku 175 145 Kč + DPH.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 191/Z22/24 bylo schváleno.

Zasedání č. 23 ze dne 26. 11. 2024
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje předložený program zasedání.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 192/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením smlouvy s Ředi-
telstvím silnic a dálnic ČR. IČ 65993390, se sídlem Čerčanská 2023/12, 140 00 
Praha 4 na prodej pozemků pod komunikací I/27 oddělených geometrickým plá-
nem 154-222197/2023, tj. parc. č. 5/13 (28 m2) parc. č. 5/14 (73 m2), parc. č. 1049/3  

Usnesení  zastupitelstva  města



-  4  -

(8 m2), parc. č. 1175/2 (60 m2), parc. č. 1190/2 (86m2) a parc. č. 1190/4 (130 m2) vše  
v k. ú. Kokšín o celkové výměře 385 m2 za celkovou částku 118 340 Kč včetně 
DPH.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 193/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením smlouvy s Ředitel-
stvím silnic a dálnic ČR, IČ 65993390, se sídlem Čerčanská 2023/12, 140 00 Praha 
4 na prodej pozemku pod komunikací I/27 parc. č. 983/47 v k. ú. Dehtín o celkové 
výměře 9 m2 za celkovou částku 3160 Kč včetně DPH.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 194/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením smlouvy s Ředi-
telstvím silnic a dálnic ČR, IČ 65993390, se sídlem Čerčanská 2023/12, 140 00 
Praha 4 na prodej pozemků pod komunikací I/27 parc. č. 1208/3, 1585/27, 1585/49 
a 1585/54 v k. ú. Švihov u Klatov o celkové výměře 244 m2 za celkovou částku  
90 400 Kč včetně DPH.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 195/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením smlouvy o zřízení 
věcného břemene služebnosti č. IV – 12 – 0021510/VB/3 se společností ČEZ Dis-
tribuce, IČ 2472903, se sídlem Teplická 874/8, 405 02 Děčín z důvodu uložení elek-
trického vedení NN na pozemky parc. č. 1642/4 a 1637/1 v k. ú. Švihov u Klatov za 
jednorázovou částku ve výši 5 100 Kč bez DPH
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdrželi se 0.
Usnesení č. 196/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje stanovit na rok 2025 cenu vodné-
ho 29,89 Kč/m3 bez DPH a stočného na 29,89 Kč/m3 bez DPH.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 197/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Obecně závaznou vyhlášku 
města Švihova o místním poplatku za provoz systému shromažďování, sběru, 
přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 198/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh na usnesení: ZM schvaluje Obecně závaznou vyhlášku města Švihova, kte-
rou se zrušuje obecně závazná vyhláška č. 3/2019 o místním poplatku ze psů ze 
dne 18. 12. 2019, ve znění vyhlášky č. 2/2023 ze dne 19. 12. 2023.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 2 (Pošar, Unger), zdržel se 0.
Usnesení č. 199/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Program podpory akcí spolků na 
rok 2025
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 200/Z23/24 bylo schváleno.
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Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Program podpory mládežnických 
složek spolků 2025
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 201/Z23/24 bylo schváleno

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Program podpory sportu 2025
Výsledek hlasování: pro 9 proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 202/Z23/24 bylo schváleno

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s dotací z Programu podpory akcí 
spolků na rok 2024 pro Komunitní školu Švihov ve výši 2 500 Kč, pro SH ČMS 
SDH Třebýcinka ve výši 2 500 Kč (Silvestrovské posezení s hudbou), pro Spolek 
rodičů a přátel ZŠ Švihov ve výši 2 500 Kč,  pro SH ČMS SDH Lhovice v celkové 
výši 7 500 Kč (Lampionový průvod, Rozsvícení vánočního stromu a Povánoční 
vycházka) a pro Spolek rodičů a přátel MŠ Švihov ve výši 2 500 Kč (16. Martinská 
slavnost)
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 203/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s dotací z Programu podpory mlá-
dežnických složek spolků na rok 2024 pro SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů 
Lhovice ve výši 10 000 Kč.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 204/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s dotací z Programu podpory 
sportu na rok 2024 pro SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Lhovice ve výši  
45 000 Kč.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 205/Z23/24 bylo schváleno.

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s vyhlášením tendru na rekon-
strukci staré školy, ul. Komenského, na zdravotní středisko a 7 bytů.
Výsledek hlasování: pro 9, proti 0, zdržel se 0.
Usnesení č. 206/Z23/24 bylo schváleno                                                                  (vp)

Vzpomínky Josefa Tomáška na život ve Švihově
Josef Tomášek, kterého pamatují jen ti nejstarší švihovští spoluobčané, sepsal 

před padesáti lety vzpomínky na své působení v milovaném Švihově.  
Následující jím sepsané řádky popisují život v našem městě 

v první polovině minulého století (3. část.)
V místní jednotě požárního sboru ve Švihově došlo v r. 1937 k vážným neshodám 

mezi hlavními činovníky a sboru hrozilo úplné rozpadnutí.
Na výroční schůzi téhož roku byl jsem v tajných volbách zvolen jednomyslně za 

starostu sboru. Funkci jsem sice přijal z povinnosti, ale za podmínky, že ji budu vyko-
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návati pouze rok, aby sbor se trochu zotavil, a pak proto, že jsem nehodlal tuto funkci 
později vykonávati vůbec, protože jsem patřil jen mezi přispívající členy. Požární vý-
cvik nebo nějaké zkušenosti z požární ochrany jsem vůbec neměl. Bohužel, tato funkce 
mi zůstala až do roku 1959, neboť za půl roku později jsem se odstěhoval do Klatov.

Čekala na mne prvá, ale velmi důležitá práce, uklidnit rozvaděné členy, odstranit 
sabotáže, které se ve sboru vyskytovaly patrně z nějaké msty a připoutat členy opět  
k záslužné požárnické práci. To se mi podařilo poměrně v krátkém čase.

Sbor tehdy byl ve stavu, že měl jednu ruční stříkačku a jednu zmotorizovanou. Obě 
stříkačky nebyly schopny po stránce požární bezpečnosti ochránit celou západní a se-
verní část města pro velkou vzdálenost od řeky. Pomýšlel jsem proto na zakoupení 
nové motorové stříkačky a nových 1 000 m hadic na vysoký tlak as 20 atmosfér. Hotové 
peníze sbor ani obec na zakoupení motorové stříkačky a hadic neměly. Musili jsme 
proto uzavřít v místní občanské záložně výpůjčku na částku 40 000,- Kčs. Já, jako sta-
rosta jednoty, p. Hotovec, jako velitel sboru a p. Horka jako jednatel musili jsme ručiti 
záložně rukou společnou za včasné splacení zápůjčky svým vlastním majetkem.

Pak přišla válka. Po celou dobu trvání války ukrývali jsme před Němci v požární 
zbrojnici kamenný památník odboje (socha legionáře), který měl býti z vyšších rozkazů 
zničen. Po ukončení války se socha bez zvláštních oslav postavila opět na své původní 
místo na náměstí, kde dosud stojí.

V květnu 1945 nalezli jsme ve škarpě ležeti opuštěný zánovní nákladní vůz fran-
couzské výrobní značky. Vůz byl poškozený a ujel něco přes 1 000 km. Na naši žádost, 
darovala nám jej americká armáda. Vůz jsme si opravili a předělali na nářaďový vůz. 
Po provedení oprav předepsala nám finanční správa clo ve výši 58 000,- Kčs přes to, že 
jsme vůz dostali darem pro hasičský sbor. 

Vozidlo švihovských hasičů (1954)
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Ve sběru surovin v Plzni nalezli jsme téhož roku vrak automobilové stříkačky po 
Němcích, bez kol, bez karoserie, bez reflektorů, rezavý, prostě staré železo. Zdálo se 
nám, že by motor i stříkačka mohla býti dobrá. Vyzkoušení motoru nebylo nám však 
dovoleno. Vrak jsme koupili bez vyzkoušení za cenu starého železa. Vůz jsme pak do-
pravili na náhradních kolech do Švihova. O posměch nebylo nouze.

Dali jsme se do práce s vlastními členy a bez cizí pomoci. Součástky jsme sháněli po 
celé Šumavě až k Českým Budějovicím. Do roka jsme měli automobilovou stříkačku 
jako z brusu novou dík veliké a obětavé práci několika členů. Motor i stříkačka spoleh-
livě fungovaly a technická komise ONV v Přešticích ji zařadila mezi vozidla prvé třídy. 
Zaopatření součástek a opravy stály sbor na 700 000,- Kčs (staré měny), ale vyplatilo 
se to.

Technická výzbroj se i nadále rozšiřovala a zdokonalovala. Sbor byl pak ustaven jako 
sbor dálkový, to znamenalo, že mohl býti podle potřeby volán k požáru i na velkou 
vzdálenost.

Při odevzdávce sboru v r. 1959 novému předsedovi sestávala výzbroj z jedné mo-
torové stříkačky, ze dvou automobilových stříkaček, několika agregátů, z pryžového 
člunu, z kyslíkového dýchacího přístroje aj. Požární sbor patřil toho času za nejlepší 
sbor na okrese.

Ještě za okupace pořídili jsme městský rozhlas. Rozhlasovou síť a příslušné ampliony 
umístnili jsme do všech ulic a ústřednu rozhlasové stanice jsme postavili do kanceláře 
na radnici. Zdá se, že Švihov měl toho času na celém okrese první obecní rozhlas.

Při prvém vysílání městských zpráv a slavnostní schůzi městského výboru naposled 
zabubnoval již do rozhlasu bývalý městský strážník p. Holý a hlásil: „Na vědomost se 
dává, že obecní buben se obci odevzdává…“. Jeho bubnování je zachyceno na gramo-
fonovou desku. Na jiné desce je zachyceno poslední zvonění švihovských zvonů před 
jejich demontováním a odesláním do Německa k válečným účelům. Obě desky jsou 
uchovány v městském archivu. Deska se zvoněním se dobře nevydařila.

Ve Švihově máme požární poplachovou sirénu. Protože v některých bytech není dob-
ře slyšitelná, což je velkou závadou při vyhlašování požárního poplachu, hodlal jsem 
požární sirénu doplniti zařízením do každého bytu požárníka prostřednictvím rozhla-
su. Je velmi důležité, aby při vzniku požáru přijeli požárníci v nejkratší době na místo 
požáru, kam jsou voláni.

Proto do všech bytů požárníků jsem hodlal namontovati malé ampliony a připojiti 
je na městskou síť rozhlasu. Proto jsem zakoupil pro celý sbor malé ampliony v počtu 
něco přes 30 kusů a jsou dosud uloženy ve zbrojnici. Také rozhlasová ústředna na rad-
nici byla zaměněna za stanici silnější. K provedení instalací amplionů zatím nedošlo 
pro nedostatek příslušného materiálu.

Co je třeba ještě učiniti? Aby poplachové zařízení mělo svou vlastní síť, musí se do-
savadní síť rozšířit o dva další vodiče. Z jednoho vodiče se použije signál pro malé 
ampliony a druhého vodiče pro poplachová tlačítka. Vodiče se povedou jen do těch 
ulic, kde bydlí požárník nebo k místu, kam přimontujeme poplachové tlačítko. Zatím 
je poplachové tlačítko jen na budově radnice.     

(VP)
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Nová vyhláška o poplatku za odpady
Zastupitelstvo města schválilo novou vyhlášku o poplatku za odpady, která obsahuje 

dvě změny: poplatek je nutné zaplatit do 31. 3. 2025 a výše poplatku se navyšuje na 
760,- Kč za rok. Ostatní ustanovení vyhlášky se nemění, jsou tedy zachovány i slevy  
z poplatku pro děti a seniory.

Úplné znění vyhlášky, která platí od 1. 1. 2025, je zveřejněno na úřední desce měst-
ského úřadu a na webu města.

Od nového roku dojde také k drobným změnám v rozmístění kontejnerů na odpady. 
Především na chodbě radnice již nebude umístěna zelená nádoba na drobný elektrood-
pad. Mezi drobný elektroodpad patří i baterie, nevyjímaje akumulátory z aku nářadí, 
kol, koloběžek apod., které mohou způsobit nebezpečný požár. Ze stejných důvodů 
nebudou vybírány žádné baterie ani na sběrném dvoře u kostela – na Šťárovně.

Další změnou bude nové rozmístění kontejnerů na textil, protože nám svozová firma 
svůj kontejner na náměstí E. Beneše odveze do jiného města, kde ho potřebují více. Na 
textil zůstane kontejner za radnicí a druhý u nákupního střediska COOP. Do těchto 
kontejnerů je třeba TŘÍDIT VEŠKERÝ TEXTIL, který NEPATŘÍ ani DO POPELNICE ani 
DO OBJEMNÉHO ODPADU na Šťárovně!                                                                  

 (vp)

Vyhláška o poplatku ze psa byla zrušena
Na program listopadového jednání zastupitelstva byl starostou předložen návrh na 

zrušení vyhlášky o vybírání poplatku ze psů s platností od 1. ledna 2025. 
Hlavním důvodem tohoto návrhu je fakt, že se ročně na tomto poplatku vybere část-

ka 35 000,- Kč, která do rozpočtu města ve výši cca 50 mil. Kč přispívá jen minimál-
ně. Přitom náklady na výběr tohoto poplatku, rozesílání upomínek, účtování atd. jsou 
vzhledem k výši vybrané částky vysoké. 

Druhým důvodem zrušení poplatku je praktická nemožnost vybrat tento poplatek 
spravedlivě od všech poplatníků, kteří na území města vlastní psy. Zákon stanovuje 
majitelům povinnost označit psy čipem, ale není uzákoněna povinnost zanést čipované 
psy do seznamu, který je  přístupný správci poplatku. Poplatek ze psa je tímto těžko 
vymahatelný, o to více úsilí a nákladů musí být vynaloženo na jeho správné vybírání. 

Pokud dojde k novele zákona, která zavede povinnost vytvářet seznamy čipovaných 
psů, může být poplatek ze psa opět zaveden přijetím nové vyhlášky.                         (vp)

Kultura v roce 2024 a plány pro začátek roku 2025
Rok 2024 byl na kulturní akce opět bohatý. Švihovské hudební léto se sice kvůli po-

časí přemístilo do kulturního domu, ale i tak mělo pěknou návštěvnost. U příležitosti 
konání tradiční švihovské pouti a jejího doprovodného hudebního programu se popr-
vé konal pouťový jarmark na nádvoří hradu Švihov. Několikrát se letos uskutečnilo 
posezení s harmonikou a velký úspěch sklidilo i vystoupení Veselé muziky z Chodska. 
Na své si přišli i milovníci historie na přednáškách pana Jana Jiráka. 
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Do konce roku 2024 nás ještě čekají tyto akce:

• předvánoční posezení se Skalankou (7.12.2024, KD Švihov od 14:30 hodin)
•  koncert žáků ZŠ Švihov a ZUŠ Klatovy (18.12.2024, kostel sv. Václava 
 ve Švihově od 18 hodin)
•  koncert dechového orchestru ZŠ Švihov „Na křídlech Vánoc“ 
 (21.12.2024, KD Švihov od 17 hodin)

 

Hned na začátku nového roku navážeme další přednáškou pana Jiráka na téma kon-
ce druhé světové války. Na hradě se uskuteční tradiční Novoroční koncert a v únoru si 
společně zazpíváme s harmonikami. 

Velmi nás těší pozitivní zpětné reakce a velká účast na pořádaných akcích, a proto  
s nimi budeme i v nadcházejícím roce pokračovat.     (mv)
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Knihovna
V knihovně proběhla letos revize knižního fondu a nezbytné vyřazování knih v hor-

ším stavu nebo těch, o které není dlouhodobě zájem. Stále ale doplňujeme tituly nové 
ať už nákupem, z darů našich občanů nebo díky výměnným souborům z klatovské 
knihovny. O novinkách vás pravidelně informujeme na webových stránkách knihov-
ny.                        (mv)

PODĚKOVÁNÍ MŠ Švihov
Máme radost, že se 16. martinská slavnost ve středu 13. 11. 2024 vydařila, a to včetně 

sněžení. Velmi děkujeme paní Molszké za vedení průvodu s kobylkou, SDH Švihov za 
uzavření dopravy, předškolákům za píseň a za výborně sehranou legendu „O svatém 
Martinovi“, panu Babkovi a 7 muzikantům za oživení akce, Ondrovi J. za zvučení, 
kuchařkám ze ŠJ za pomoc, všem maminkám za napečené dobroty (i za domácí chleby, 
řízky, zelné placky, pečená husí stehna a husu), kolektivu zaměstnankyň MŠ za přípra-
vu celé akce a prodej nápojů i husy, Městskému úřadu Švihov za příspěvek pro SRPMŠ 
na akci i za půjčení várnice a panu kastelánovi Bojčukovi za otevření hradu a pomoc 
při přípravě.

Děkujeme vám všem, kteří jste přišli a podpořili slavnost. Výtěžek z akce poputuje 
do pokladny SRPMŠ a bude využit na nákup dárků k Mikuláši, na Vánoce, Velikonoce, 
Den země, Den dětí i na hračky pro všechny děti a na knihy pro předškoláky.

Pokud si chcete připomenout atmosféru slavnosti, můžete se podívat na www.film-
pro.cz (online přenosy z akcí, Martinská slavnost Švihov 2024).

D Ě K U J E M E
MŠ Švihov a SRPMŠ Švihov
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Projektový den v ZŠ Švihov
Vzpomínáte si ještě na branná cvičení, spartakiády nebo fronty na toaletní papír? Sbí-

rali jste céčka nebo nosili plísňáky? Současní žáci ZŠ Švihov už nic z toho nepamatují  
a my doufáme, že listopadový projektový den „Jak pukaly ledy“ jim nejen tyto aspekty 
života v totalitním Československu přiblížil přístupnou formou. 

Pětatřicáté výročí sametové revoluce si připomněla celá škola. Ráno pan ředitel  
v krátkém proslovu zdůraznil význam listopadových událostí pro náš národ. Pak se 
žáci dali do práce. Ti mladší tvořili umělecká díla se symbolikou sametové revoluce, 
vyrobili si trikoloru na ozdobení oděvu, představili si nejdůležitější osobnosti tehdejší 
politiky i kulturního života. Zhlédli videoukázky zachycující události na Národní třídě 
a někteří se pak uvolnili pohybem při nácviku spartakiádního vystoupení.

Starší žáci měli úkoly o něco složitější. Během listopadu posbírali ve svých rodinách 
od pamětníků roku 1989 (tedy většinou už od svých dědečků a babiček) nejrůznější 
vzpomínky na sametovou revoluci. Byly to postřehy všeho druhu a někdy šlo o zážitky 
opravdu hodně osobní a intenzivní. Všechny sebrané vzpomínky žáci reprodukovali 
na pracovních listech. Tvořili trikolorou ozdobené klíče, na které použili koláže z dobo-
vého tisku, pokreslili je symboly revoluce nebo popsali hesly, která zazněla na Národní 
třídě. Měli možnost zhlédnout krátké filmy s tematikou života obyčejných lidí, které 
různými způsoby ovlivnila sametová revoluce. 

 

Vyvrcholením projektového dne byla soutěž pro žáky druhého stupně „Za totáče“. 
Vybrané týmy ze všech ročníků poměřily své vědomosti v kvízu a poznávačce histo-
rických osobností. Fyzickou kondici prověřila štafeta pro toaletní papír a tříminutová 
spartakiádní sestava. Vítězství v IPCHO si odneslo družstvo s nejlépe zakrytým žákem 
a nechyběla ani umělecká disciplína – pionýrská omalovánka červenou barvou. Vy-
losovaní žáci z publika se mohli soutěže také zúčastnit – skládali řetěz z céček na čas, 
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poznávali na historických fotografiích členy pedagogického sboru nebo hádali autory 
populárních československých písniček.

Přestože se soutěž nesla především v pozitivním duchu a byla plná úsměvů, neradi 
bychom, aby žáci považovali život v totalitním režimu za něco veselého a zábavného. 
Po vyhodnocení soutěže jsme si proto společně připomněli, co vlastně chybělo všem 
lidem – svoboda. Zazpívali jsme si Hutkovu Náměšť a celý projektový den pak ukončili 
společnou diskotékou s písničkami z 80. let. 

Našim žákům patří bezesporu pochvala za to, jak svědomitě přistupovali k práci 
během projektového dne. Veliký obdiv si zaslouží také pedagogové, kteří s nasazením 
vlastní vážnosti strávili celý den v dobovém oblečení z 80. let – děkujeme!

(VB)

Švihovský hrad ještě nespí…
Hlavní návštěvnická sezóna skončila letos dušičkovým víkendem. Prohlídkovými 

trasami včetně akcí prošlo letos opět téměř 40 tisíc osob. Podrobnější pohled do čísel si 
však necháme na příště, protože zatím je na hradě nadále poměrně živo – stále se plně 
věnujeme úklidu, údržbě anebo plánování novinek v příštím roce. Statistika přijde na 
řadu až potom.

Jen málokdo si dokáže představit vánoční svátky bez pohádek a bez Popelky.  
A víte, že letos film Tři oříšky pro Popelku nenabídne o Vánocích žádný z běžných televiz-
ních kanálů? My na promítání této oblíbené pohádky zveme v sobotu 14. prosince od  
14 a od 16 hodin. Přijďte tedy nasát vánoční atmosféru a připomenout si místa, kde se 
pohádka natáčela. Na nádvoří budou stále k dispozici fotokoutky, které připomenou 
kulisy z filmu. Nezapomeňte si teplé oblečení, jde o zimní promítání v nevytápěných 
prostorách hradního špýcharu. A pokud vám cestou na hrad cvrnkne do nosu sněhová 
vločka nebo oříšek, určitě vezměte jejich kouzlo s sebou. Jestli ne, možná že si z promí-
tání odnesete alespoň malý, kouzelný dáreček!

V následujícím roce bude novinek na hradě hned několik. Jednu z nich vám však 
přineseme ještě letos. Řada z vás si jistě vzpomene na seriál, který jsme vydávali  
v době covidu a s ním spojených omezení. Jmenoval se #zaHradbou a snažil se alespoň 
virtuálně nahlédnout do hradu a okolí. Byl určen především pro sociální sítě a webové 
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stránky hradu. Nyní chceme v tomto seriálu v upravené formě pokračovat. Čekají na 
vás příběhy střežená hradními zdmi, skrytá tajemství dávných i současných obyva-
tel, nejnovější poznatky, obrázky dávající smysl až na druhý nebo třetí pohled. První 
díl obnoveného seriálu zveřejníme již 19. prosince! A potom každý měsíc v tento den.  
A proč právě devatenáctka? Číslo není vybráno náhodně a souvisí s více něž 500 let 
starou záhadou. Nápovědou vám budiž obrázek lva. Kdo jej zná, možná se dovtípí.

S naším seriálem souvisí také výzva a prosba. Máte-li doma ve starém albu nebo na 
půdě v krabici staré fotky, kresby nebo malůvky ze Švihova, ozvěte se nám. Pokud 
máte bystré oko nebo ucho a na svých toulkách jste zachytili nějakou tu zajímavost, 
ozvěte se nám. Staňte se spolutvůrci hradní a švihovské historie a našeho seriálu!

Ať už budete našimi přispěvateli nebo alespoň tichými čtenáři, přejeme krásný ad-
ventní čas, příjemné prožití svátků konce roku, vnitřní klid a sílu do dalšího roku. Přejí 
všichni pracovníci hradu Švihov.               Lenka Černá, Lukáš Bojčuk

POŠTOLKY ŠVIHOV

PODZIMNÍ TÁBOR – CESTOVÁNÍ ČASEM 
Na konci října jsme se s celým oddílem vydali na náš tradiční podzimní tábor na 

Zelenou Lhotu. V prostorách bývalé školy jsme společně strávili od pátku do neděle 
super víkend v počtu kolem 30 účastníků. Letošní téma jsme zvolili cestování časem, 
kde děti prošly různými obdobími civilizace a dozvěděly se, jak se lidem v té době žilo 
i další zajímavé věci z dané doby. Začali jsme v pravěku a přes antické Řecko, starově-
kou Čínu, středověk a objevení Ameriky jsme se dostali zpátky do reality. Byl to opět 
povedený víkend plný her a zábavy, kde se role vedoucích ujali starší roveři, kteří si 
nachystali program na celý víkend.  

LISTOPAD - LASERGAME
V listopadu vyrazily jednotlivé družiny na menší 

výlety, aby utužily partu v rámci menších skupinek. 
Družinový systém je základním výchovným prv-
kem skautské metody, kdy děti tráví čas na schůz-
kách v menších skupinkách většinou 6-12 členů  
s vedoucím o několik let starším, ne nutně dospě-
lým. Společně prožívají různé aktivity a program, ale 
i sami vytváří obsah schůzek. To umožňuje starším 
rádcům družin rozvoj jejich schopností a dovedností 
v přípravě programu, práce s dětmi i odpovědnost. 
Mladším dětem pak družinový systém dává příle-
žitost učit se od podobně starých vrstevníků, ale  
i tvořit program sami pro sebe. Děti se tam postupně 
rozvíjí od světlušek a vlčat, přes skauty a rovery až 
případně do role vedoucích. 

Družinky vyrazily do Plzně na lasergame užít trochu pohybu a adrenalinu. 
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SVÍČKY PRO UKRAJINU
Skauti napříč republikou již třetím rokem vyrábí válečné svíčky, které pak vozí na 

Ukrajinu pro lidi v nouzi. Ze starých plechovek, papírových kartonů a starých svíček 
vyrábí svíčky, které hoří mnoho hodin silným plamenem, dá se na nich uvařit jídlo, 
ohřát zmrzlé ruce, vyhřát menší místnost, ale také přinést světlo a naději do temné 
doby. Využívají je jak vojáci na frontě, tak rodiny ve městech, když nefunguje elektřina. 
Náš oddíl se tradičně zapojuje jak do sbírání starých svíček, tak i výroby nových. Na 
výrobu je potřeba materiál ze starých zbytků svíček, proto pokud nějaké doma máte a 
chtěli byste je předat, napište/zavolejte na 774 594 909 (David Kšír) a domluvíte se na 
předání. 

V loňském roce skauti po celé republice vyrobili přes 7000 těchto svíček, to znamená 
přibližně 45000 hodin tepla a světla.

BETLÉMSKÉ SVĚTLO 23.12. 
Tradiční rozdávání Betlémského světla proběhne v pondělí 23.12. od 17:00 do 18:30 

hodin před švihovskou radnicí. Přijďte si pro tento krásný symbol Vánoc, který vám 
rozzáří vánoční domov, ale i pohodovou atmosféru setkání s koledami.

Komunitní škola Švihov: Ohlédnutí 
za uplynulými akcemi a plány do roku 2025

Adventní čas jsme ve Švihově zahájili slavnostně. V neděli 1.12. jsme na rozsvícení 
vánočního stromečku odstartovali náš Živý adventní kalendář, o který byl obrovský 
zájem. Tento netradiční nápad si získal také pozornost médií, kdy se objevil na strán-
kách Klatovského deníku a ve vysílání Českého rozhlasu. 

A protože jsme ještě nerozsvítili magickou „čtyřiadvacítku“, srdečně zveme všechny 
zájemce na povánoční setkání, které se uskuteční 27. 12. v klubovně kulturního domu. 
Malí účastníci si zde vyzvednou drobnou odměnu, zatímco dospělí budou mít příleži-
tost sdílet s námi své dojmy u šálku čaje nebo kávy.

Na tomto místě bychom však rádi poděkovali všem, kteří poctivě každý den rozsvě-
cují čísla za svými okny a společně pomáhají dotvářet vánoční atmosféru. Vaše nadšení 
dává této hře, která ve Švihově nemá obdoby, skutečný smysl.

Co nás čeká dál?
•  Kurz Digiobčan: Z důvodu vytíženosti lektorů posouváme start na začátek 

nového roku. Kurz bude zaměřen na rozvoj digitálních dovedností a využití 
tabletu k denním činnostem.

•  Cestovatelské přednášky: Přeneseme se do různých koutů světa díky pláno-
vané sérii přednášek, které odstartujeme v roce 2025.

•  Prostor pro setkávání občanů: Pracujeme na vytvoření prostoru v klubovně 
kulturního domu, kde si přijdou na své děti, jejich rodiče a vůbec všichni, kdo 
budou mít chuť zavítat na naše akce. Plánované otevření závisí na drobných 
úpravách prostoru. O přesném termínu budeme s předstihem informovat.
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Oblíbená Zumba pokračuje
Dobrá zpráva pro všechny milovníky pohybu – lekce Zumby budou pokračovat  

i v dalším pololetí každé pondělí od 18:00 do 19:00 hodin v hale ZŠ Švihov. 

Poděkování a přání do nového roku
Děkujeme všem, kdo svou účastí na našich akcích podporují fungování spolku a dávají 

nám tak signál, že co děláme, má smysl. Vánoční období nám více než kdy jindy připomíná, 
jak důležité jsou rodina, přátelství a sousedské vztahy. Jsme rádi, že můžeme svými aktivi-
tami přispívat k jejich utváření a rozvíjení.

Přejeme vám klidné a radostné Vánoce a těšíme se na setkání v novém roce!

Podzim na zahrádce
Podzim spěje do svého závěru a je třeba zavzpomínat, co jsme zvládli, co nezvládli 

a co na nás čeká. Letní měsíce utekly jako voda, dovolené, výlety, vše rostlo, krásně 
kvetlo, užívali jsme si sluníčka a večery jsme trávili na svých zahradách. Vždyť brzké 
ráno a podvečer je opravdu ta nejhezčí doba v přírodě vůbec. Ranní zpěv ptáků, klid, 
probouzející se den nenechá milovníky přírody v klidu. Vše se měnilo před očima, 
rostlo, bujelo, kvetlo, plody přibývaly před očima. 

A když se přihlásilo září, děti vyrazily do školy a my si uvědomili, že nastává pod-
zimní zahrádkářský maraton. Zelenina na talíři, do mrazáku, do skleniček, usušit …
aby bylo, až se zima zeptá. Jablka, pokud květy nespálil jarní mráz, dozrávají. Nastal 
čas moštování. To se dostává ku slovu naše moštárna. Každý rok uspokojí zájemce  
o mošt. Je čerstvý, lahodný, chutná skvěle a je bio. Letošní moštování bylo s porov-
náním jiných roků slabé. Tradicí se stalo moštování pro děti z MŠ. Dětská zářící očka  
a radost nelze popsat. Mňam, ten je dobrý…

V září proběhla Výstava Pošumaví v Klatovech. Jako každoročně byla k vidění kla-
sická zelenina, ovoce, ale i exotika, kterou každoročně vystavuje náš člen Radim. Ale 
nejen on, každým rokem úspěšně vystavuje asi desítka švihovských členů. Součástí 
výstavy je i soutěž o Jablko roku. Letošní druhé místo patřilo př. Ticháčkovi z Mezihoří, 
našemu dlouholetému členovi. 

Říjen je časem sklizně, rytí a hnojení záhonů a přípravy na příští rok. Sázíme nové 
stromy, keře drobného ovoce. Již několik let probíhá koncem října dosazování sadu 
třešní a višní pod Bělčem, kdy pomáháme spolku Meluzína pod vedením ing Lípy. Jde 
o staré odrůdy, které je třeba zachovat pro další generace. 

No a je tu listopad, zahrady se zbarvují do mnoha odstínů žluté, červené, doba ba-
revného kouzla, začíná padat listí, blíží se zima. Končí podzimní maraton na zahradě, 
vše je hotovo, uklizeno, příroda se připravuje na zimní spánek. Bohužel sněhu bývá po-
slední zimy jako šafránu. Nesmíme zapomenout na naše malé pomocníky – ptáčky. Již 
se blíží advent a Vánoce. Všem našim spoluobčanům zahrádkářům přeji krásné svátky 
klidu a pohody. V roce 2025 ať se daří na zahrádce i v soukromém životě. 

Za švihovské zahrádkáře Miroslava Berková 
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Štědrovečerní zpívání 
u stromečku

Pokud si chcete na Štědrý večer společně zazpívat, 
přijďte ve 22:00 hodin na švihovské náměstí T.G.M. k 
vánočnímu stromu. Teplé oblečení a dobrou náladu 
vezměte s sebou. 

Objednání předplatného:
Město Švihov, nám. Dr. E. Beneše 38, částka na rok 30,- Kč,

doručování po Švihově zdarma, zasílání elektronickou poštou zdarma,
zasílací adresy oznamovat na adresu:

mu-svihov@klatovsko.cz, nebo písemně na adresu úřadu.
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